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Beslutningsforslag nr. B 50. Fremsat den 30. oktober 1996 af Tom Behnke (FP), Kim Behnke (FP), 
Aage Brusgaard (FP), Jan Køpke Christensen (FP), Niels Højland (FP), Kirsten Jacobsen (FP) 

og Annette Just (FP) 

F o r s l a g  t i l  f o l k e t i n g s b e s l u t n i n g  

o m  u d v i d e l s e  a f  u d l æ n d i n g e u d v a l g e t s  k o m m i s s o r i u m  o g  

s a m m e n s æ t n i n g  m e d  h e n b l i k  p å  k u l e g r a v n i n g  a f  

u d l æ n d i n g e p o l i t i k k e n  

Folketinget opfordrer indenrigsministeren 
til at udvide kommissoriet for udlændingeud- 
valget, der blev nedsat den 3. april 1996, til også 
at omfatte udarbejdelse af følgende analyser: 

1) en samling, forenkling og kortlægning af 
hele udlændingeområdet, 

2) hvordan man bedst og billigst hjælper 
flygtninge, 

3) det danske flygtningebegreb i forhold til 
andre lande, 

4) adskillelse af flygtninge- og indvandrerbe- 
greberne, 

5) kravene til opnåelse af indfødsret (stats- 
borgerskab), 

6) udvisningsreglerne, 
7) økonomisk diskrimination, 
8) familiesammenføringsregler, 
9) danske reglers forhold til andre landes reg- 

ler, 
10) udlændingepolitikkens konsekvenser for 

det danske samfund vedrørende demogra- 
fiske forhold, boligforhold, arbejdsmarke- 
det, statens og kommunernes økonomi, 
service for ældre, herunder plejehjemssitu- 
ationen, og uddannelsesområdet. 

Folketinget opfordrer endvidere indenrigs- 
ministeren til at ændre udlændingeudvalgets 
sammensætning efter følgende retningslinjer: 
-  dobbeltrepræsentationen fra Indenrigsmini- 

steriet og Udlændingestyrelsen udgår, så dis- 
se kun er repræsenteret med én person hver, 

-  der udpeges repræsentanter for følgende or- 
ganisationer: 
-  1 repræsentant for kommunerne, 
-  1 repræsentant for Dansk Industri, 
-  1 repræsentant for Håndværksrådet, 
-  1 repræsentant for Landbrugsraadet, 
-  1 repræsentant for Ældre Sagen, 

. -  2 repræsentanter for forskningsverdenen, 
-  1 repræsentant for LO. 
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, B e m æ r k n i n g e r  til f o r s l a g e t  

Under Indenrigsministeriet er der eller har der væ- 
ret nedsat en del udvalg, der har eller har haft til op- 
gave at undersøge bestemte områder i udlændinge- 
lovgivningen. Det drejer sig blandt andet om: 

Byudvalget: Dette udvalg blev nedsat for at under- 
søge og komme med løsningsforslag til de problemer, 
der er fulgt i kølvandet på de sidste godt 10 års massi- 
ve flygtningestrøm og deraf følgende indvandring, 
hvad angår ghettodannelser, manglende integration, 
socialt belastede områder, beboersammensætning 
osv. Udvalget har allerede afgivet 2 rapporter, som 
behandler ovenstående problemstillinger. 

Integrationsudvalget: Udvalgets overordnede op- 
gave er at udrede det eksisterende integrationsarbej- 
de i forhold til anerkendte flygtninge og indvandrere 
fra Bosnien med henblik på formulering af en samlet 
politik på integrationsområdet. Udvalget har afgivet 
flere delrapporter, som behandler ovenstående pro- 
blemstilling. 

Arbejdsgruppen vedrørende undervisning af asyl- 
ansøgerbøm : Denne arbejdsgruppe blev nedsat i juni 
1995 for bl.a. at undersøge undervisningspligt for 
asylansøgbrbøm. 

Udvisningsudvalget: Indenrigsministeren nedsat- 
te den 18. august 1995 et ekspertudvalg, der skal vur- 
dere, om der er behov for at ændre udlændingelovens 
bestemmelser om udvisning. Udvalget skal foretage 
en gennemgang og vurdering af udlændingelovens 
bestemmelser om og praksis i forbindelse med udvis- 
ning, både for så vidt angår udvisning ved dom på 
grund af kriminalitet og administrativ udvisning. Ud- 
valget består af repræsentanter for Udlændingesty- 
relsen, Indenrigsministeriet, Flygtningenævnet, Ju- 
stitsministeriet, domstolene, Rigsadvokaten, Rigspo- 
litichefen, Advokatrådet og Dansk Flygtningehjælp. 
Udvalget for venter 
velse af en .betænknin&- inden udgangen af 1996. 

Udvalget vedrørende udenlandske kvinders inte- 
gration og retsstilling i Danmark: Udvalget afgav den 
28. september 1995 en delbetænkning, som omhand- 
ler udenlandske voldsramte kvinder og den praksis, 
der i medfør af udlændingeloven følges med hensyn 
til inddragelse af en meddelt opholdstilladelse, hvor 

en udenlandsk kvinde har været udsat for vold, og 
hvor ægteskabet eller samlivet som følge heraf er op- 
hørt. Udvalget skal i løbet af 1996 se på udenlandske 
kvinders integration i det danske samfund. 

Det nordiske udlændingeudvalg: Udvalget har det 
formål at samordne kontrollen med udlændinge i de 
nordiske lande og i øvrigt at rejse og drøfte spørgs- 
mål, der er af betydning for det fælles nordiske pas- 
kontrolområde. Dette udvalg har løbende afgivet ud- 
talelser. 

Udlændingeudvalget: Udvalget er nedsat den 3. 
april 1996. Udvalget skal gennem en række delbe- 
tænkninger belyse muligheden for en forenkling af 
reglerne i udlændingelovgivningen og for anvendel- 
sen af midlertidig oplloldstilladelse. Udvalget skal 
endvidere kortlægge og komme med løsningsmodel- 
ler for udsendelsesproblemer. Udvalgets udrednin- 
ger skal om nødvendigt ledsages af forslag til regel- 
ændringer. Efter nærmere anmodning fra indenrigs- 
ministeren skal udvalget udrede andre principielle 
spørgsmål. 

Dette er blot et udpluk af de nyeste udvalg, som er 
blevet nedsat til at se på nogle af de delproblemer, 
der er fulgt i kølvandet på den danske udlændingepo- 
litik. Som det fremgår af ovenstående, er der et væld 
af udvalg, der på må og få er nedsat for hver især at 
undersøge et meget lille specifikt område. Disse ud- 
valg afgiver betænkning, hvorefter man må formode, 
at indenrigsministeren forsøger at bruge resultateme 
efter bedste evne. 

Et af problememe med udlændingeområdet er, at 
lovgivningen på området er blevet så stort et klude- 
tæppe, at ingen efterhånden har fuldt overblik over, 
hvad der sker. Dette skyldes blandt andet, at der lø- 
bende vedtages »lappelove« for at lukke de store hul- 

oplagtemwig~forudnyttelse.af 
der er fulgt i kølvandet på den. efter forslagsstillernes 
opfattelse temmelig naive lovgivning på udlændinge- 
området, der blev igangsat i 1983. 

Når der har været problemer med lovgivningen, er 
der enten nedsat et udvalg til at se på det specifikke 
problem, eller der er indført en hovsalov. Dette har 
både ført til uoverskuelige tilstande i den nuværende 



1390 . F. t. beslutn. vedr. udlændingeudvalgets kommissorium m.v. 

udlændingelovgivning og til, at flere og flere politike- 
re efterlyser et overblik, dels over gældende lovgiv- 
ning og over, hvad der gøres i andre lande, som typisk 
står over for tilsvarende problemer som de danske, og 
dels over de fremtidige konsekvenser af den gælden- 
de lovgivning. 

Fremskridtspartiet fremsatte den 21. november 
1995 et beslutningsforslag om nedsættelse af en kom- 
mission til kulegravning af udlændingepolitikken (B 
52, folketingsåret 1995-96, FF s. 1154, 5141 og 6086, 
Tillæg A s. 2163 og Tillæg B s. 596). Forslaget kunne 
ikke skabe flertal, men der var dog nogle positive til- 
kendegivelser fra flere partier i Folketinget. 

Det fremgår således af Retsudvalgets betænkning 
over beslutningsforslaget, at et mindretal, Venstres 
og Det Konservative Folkepartis medlemmer af ud- 
valget, bemærkede, at »der er et væsentligt behov for 
en langsigtet og sammenhængende udlændingepoli- 
tik. Den førte politik med skiftende flertal er præget 
af inkonsekvens og alt for mange hovsaløsninger. 
Som lovgivningen har udviklet sig ved knopskyd- 
ning, er det næsten umuligt for både eksperter, bruge- 
re af lovgivningen, udenlandske og danske herboen- 
de borgere at få et overblik over den gældende lovgiv- 
ning. Indenrigsministerens talrige ændringsforslag til 
fremsatte lovforslag bekræfter, at selv ikke ministeri- 
ets egne embedsmænd har det fulde overblik. Min- 
dretallet er derfor enig med forslagsstillerne i, at der 
er behov for en kulegravning af området.« 

Forslagsstilleme finder det glædeligt, at Venstre og 
Det Konservative Folkeparti er enige i, at der er be- 
hov for en kulegravning af området. Forslagsstillerne 
håber endvidere, at andre partier vil se velvilligt på at 
udvide det allerede nedsatte udlændingeudvalgs un- 
dersøgelsesområder. Kun på den måde har Folketin- 
gets politikere mulighed for at få indblik i dette efter- 
hånden store og komplicerede område. Hvis Folke- 
tingets politikere har et bedre overblik over forholde- 
ne i praksis, er det betydeligt lettere at overskue kon- 
sekvenserne af de love og ændringer til disse, som lø- 
bende bliver vedtaget i Folketinget. 

Under 1. behandling af beslutningsforslag nr. B 52 
gav Venstre udtryk for, at de områder, der var foreslå- 
et af Fremskridtspartiet til kulegravning, var stillet 
for snævert op. Detblev -foreslået,at ogsåenafgræns- 
nin&af flygtningebegrebet skulle behandles, ag.atder 
skulle opstilles forslag til kriterier, der skulle opfyl- 
des for at få opholdstilladelse. Endvidere blev det fo- 
reslået at behandle forholdet til EU og det internatio- 
nale samfund, forholdet til konventioneme, familie- 
sammenføring, og at en lang række andre ting natur- 
ligt burde indgå i arbejdet. 

Det Konservative Folkepartis ordfører udtalte un- 
der 1. behandlingen, at en eller to flygtninge eller ind- 
vandrere og en eller anden borgmester, f.eks. Århus' 
borgmester, kunne deltage i et udvalg eller en kom- 
mission. Med hensyn til emner, som et udvalg kunne 
behandle, forslog Det Konservative Folkeparti, at det 
skulle undersøges, hvordan det danske sprog læres 
hurtigst og bedst muligt, hvordan sagsbehandlingsti- 
den yderligere kunne nedsættes, og på hvilke områ- 
der den danske flygtningelovgivning afviger fra de in- 
ternationale konventioner. 

Det Radikale Venstre havde også ved 1. behand- 
ling af B 52 nogle konstruktive forslag til, hvad en 
kommission kunne arbejde med. Partiet efterlyste 
overblik over, hvordan Danmarks europæiske nabo- 
lande håndterer flygtningelovgivningen og udlæn- 
dingeproblematikken. Endvidere efterlystes overblik 
over, hvordan forskellige lande håndterer familie- 
sammenføringsregleme, og hvordan andre lande 
håndterer begrebet FN-kvoter fra lejre, hvor store, 
hvordan og hvor ofte. Disse områder mener forslags- 
stillingeme også er relevant at få belyst, hvorfor disse 
emner eller nogle af dem bør indgå i behandlingen i 
et udvalg eller en kommission. 

Samlet set efterlyser en del politikere overblik over 
og indsigt i, hvad der egentlig sker på udlændinge- 
området i Danmark, dels på det nationale plan og 
dels i forhold til nabolande og i forhold til EU. For- 
slagsstilleme lægger derfor op til, at kommissoriet for 
og repræsentationen i det allerede i april 1996 nedsat- 
te udlændingeudvalg ændres, idet forslagsstilleme 
har den opfattelse, at udvalgets kommissorium er for 
snævert til at give et fyldestgørende overblik, og at 
udvalgets sammensætning er for snæver til, at ömrå- 
det kan behandles tilstrækkeligt nuanceret og objek- 
tivt. 

Udlændingeudvalget er sammensat som følger: 
l landsdommer (formand), 
2 repræsentanter for Udlændingestyrelsen, 
l repræsentant for Rigspolitichefen, 
1 repræsentant for Flygtningenævnet, 
2 repræsentanter for Indenrigsministeriet, 
1 repræsentant for Udenrigsministeriet, 
l repræsentant for Dansk Flygtningehjælp, 
1 repræsentant for Advokatrådet, 
l repræsentant for Det Danske Center for Menne- 

skerettigheder. 
Forslagsstillerne finder sammensætningen af ud- 

valget for snæver til, at udvalget kan belyse de samle- 
de konsekvenser for det danske samfund. Endvidere 
består udvalget i for høj grad af repræsentanter, der 
har en personlig, jobmæssig eller organisationsmæs- 
sig interesse i, at bevillinger til det fremtidige arbejde 
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på området bliver øget. Forslagsstilleme bebrejder 
ikke de enkelte repræsentanter, at der kan forekom- 
me en sådan interessepleje, da det er en naturlig kon- 
sekvens af repræsentanternes job eller organisations- 
tilknytning, men konstaterer blot, at der er en skæv 
fordeling af udvalgspladserne. 

Derfor foreslås det i stedet, at udvalgets sammen- 
sætning ændres som følger: 
1. Indenrigsministeriet og Udlændingestyrelsen får 

hver en repræsentant. 
2. Der udpeges repræsentanter for følgende organi- 

sationer: 
-  1 repræsentant for kommunerne, f.eks. en borg- 

mester fra en af de på flygtninge- og indvandrer- 
området hårdt belastede kommuner. 

-  1 repræsentant for Dansk Industri. Repræsen- 
tanten kan bidrage med viden om arbejdsmar- 
kedet. 

-  1 repræsentant for Håndværksrådet. Repræsen- 
tanten kan bidrage med viden om arbejdsmar- 
kedet inden for håndværk. 

-  1 repræsentant for Landbrugsraadet. Repræ- 
sentanten kan bidrage med viden om den agrare 
sektor. 

-  1 repræsentant for Ældre Sagen. Repræsentan- 
ten kan bidrage med viden om ældres forhold 
og om, hvordan den fremtidige situation på 
f.eks. plejehjem udvikler sig med en voksende 
gruppe ældre indvandrere. 

-  2 repræsentanter for forskningsverdenen. Én re- 
præsentant kan være specialiseret i kultursocio- 
logi, og en anden kan være specialiseret i demo- 
grafi, flygtningespørgsmål eller lignende. 

-  1 repræsentant for LO. Repræsentanten kan bi- 
drage med viden om arbejdsmarkedet. 

Forslagsstilleme er åbne over for andre relevante 
repræsentanter. Det afgørende er imidlertid, at ud- 
valget i højere grad afspejler det danske samfund som 
en helhed og ikke kun består af repræsentanter for 
embedsvældet. 

Forslagsstilleme lægger op til, at Folketinget på- 
lægger indenrigsministeren at sørge for, at udlændin- 
geudvalget dels skal forsøge at skabe overblik på om- 
rådet, dels skal behandle nogle nærmere specificere- 
de områder, som et flertal af partier mener er vigtige 
at undersøge, omdels skal undersøge konsekvenserne 
for detfremtidige danske samfund under forskellige 
scenarier. 

Udvalget skal komme med løsningsforslag til at 
samle, forenkle og kortlægge lovgivningen på udlæn- 
dingeområdet. Udvalget skal komme med et udkast, 
der gør lovgivningen mere gennemskuelig og mindre 
bureaukratisk. 

Endvidere skal udvalget på et overordnet plan tage 
stilling til, om den danske flygtningehjælp i højere 
grad kan vendes til at hjælpe flygtninge i nærområ- 
der. Udgangspunktet for at lade udvalget tage stilling 
til dette spørgsmål er, at Dansk Røde Kors har oplyst, 
at de løbende udgifter til en flygtningefamilie på fem 
personer i nærområdet (i dette tilfælde Kroatien) er 
ca. 50-85.000 kr. årligt, jf. indenrigsministerens svar 
på spørgsmål nr. S 3146, folketingsåret 1995-96, FF s. 
7937. En tilsvarende familie vil kræve 345.200- 
538.000 kr. pr. år, hvis de skal hjælpes i Danmark, jf. 
finansministerens svar på spørgsmål nr. S 3150, fol- 
ketingsåret 1995-96, FF s. 8032. Endvidere har inden- 
rigsministeren i svar på spørgsmål nr. S 3147, folke- 
tingsåret 1995-96, FF s. 7937, henvist til en udtalelse 
fra Dansk Flygtningehjælp, som siger, at »... Det er 
Dansk Flygtningehjælps erfaring, at langt hovedpar- 
ten af flygtningene er bedst hjulpet så tæt på deres 
hjemlande som muligt ...«. Samtidig understreger 
Dansk Flygtningehjælp, at beskyttelse kan være van- 
skelig eller umulig at imødekomme i et naboland. 
Det, udvalget kan tage stilling til, er, om det i højere 
grad er muligt for Danmark at hjælpe nogle flygtnin- 
gegrupper i nærområdet frem for at bruge enorme 
ressourcer her i landet. 

Udvalget skal også på et overordnet plan analysere 
det danske flygtningebegreb, dels i forhold til, hvor- 
dan det afviger fra f.eks. FN's flygtningebegreb, og 
dels, om der er forhold, der kunne give anledning til 
en revision af det danske flygtningebegreb. Dette til- 
tag blev også under 1. behandling af B 52 i 1995 efter- 
lyst af både Venstre og Det Konservative Folkeparti. 
Endvidere efterlyste Det Radikale Venstre ved sam- 
me lejlighed en analyse af FN-kvotebegrebet og sam- 
menligninger med andre lande. Dette er forslagsstil- 
lerne selvfølgelig også åbne over for. 

På det mere detaljerede plan foreslås det, at kom- 
missoriet for udlændingeudvalget udvides til ud over 
de tre allerede besluttede emner at omfatte: 
-  En undersøgelse af mulighederne for, at man i hø- 

jere grad adskiller begrebeme »flygtninge« og 
»indvandrere«. I dag er en flygtning, der har op- 
holdt sig i Danmark i 2-3 år, at betragte som ind- 
vandrer. Det er efter 2-3 år så godt som umuligt for 
den danske stat at fortælle flygtningen, at nu er der 
fred i vedkommendes hjemland, og derfor er det 
måske på tide attage tilbage og hjælpe med genop- 
bygningen. Det burde være et rimeligt krav at stille, 
når den danske stat har givet husly og beskyttelse i 
en periode. Den danske stat er ikke forpligtet til at 
yde livslang forsørgelse. Fremskridtspartiet fore- 
slår, at udvalget undersøger, om en flygtning kan 
bevare sin flygtningestatus med mulighed for 
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hjemsendelse, når situationen tillader det, indtil en 
flygtning i henhold til indfødsretslovene kan ansø- 
ge om dansk statsborgerskab. 

-  En undersøgelse af mulighederne for, at kravene til 
opnåelse af statsborgerskab strammes, så der i hø- 
jere grad stilles krav om en længere periode med 
selvforsørgelse, før der kan søges om statsborger- 
skab, og en stramning af mulighederne for at opnå 
statsborgerskab for udenlandske statsborgere, der 
har været involveret i kriminalitet. 

-  En undersøgelse af mulighederne for, at grupper af 
groft kriminelle udlændinge udvises på et tidligere 
tidspunkt. Der er efterhånden talrige eksempler på 
områder, hvor udvisning er den eneste mulighed 
for at opnå tilstande, der er en retsstat værdige. Det 
gælder f.eks. på Vesterbro i København, hvor 
udenlandske narkohandlere ikke har respekt for 
det danske retssystem; de er ligeglade med fæng- 
selsstraf og fortsætter blot narkohandelen efter af- 
soning af fængselsstraf. Der er endvidere eksemp- 
ler på indvandreres drab på familiemedlemmer, 
blot fordi familiemedlemmet har forsøgt at leve 
som dansker. Det burde ikke accepteres i Danmark 
og burde føre til udvisning. Dette er eksempler på 
områder, hvor det må være muligt at bruge en ud- 
visningsstraf. Desuden kan udvalget komme med 
løsningsforslag til, hvordan man dæmmer op for 
udlændinges kriminalitet. Senest har der været 
eksempler på optrapning af kriminalitet blandt 
indvandrere på Nørrebro i København, og i Århus 
har man observeret en voldsomt høj kriminalitets- 
stigning blandt indvandrere. Forslagsstillerne er 
klar over, at der allerede er nedsat et udvalg på det- 
te område, hvorfor man opfordrer til, at resultater- 
ne fra dette udvalg opdateres og indarbejdes i ud- 
lændingeudvalgets arbejde. 

-  En undersøgelse af områder, hvor danske statsbor- 
gere diskrimineres rent økonomisk. Det drejer sig 
om at få luget ud i de tilfælde, hvor udenlandske 
statsborgere har ret til bedre sociale ydelser, end 
danskere har ret til. Det er dybt frustrerende for 
danskere at læse om eller observere, at udenland- 
ske statsborgere har ret til mere økonomisk hjælp, 
end danskere har. Sådanne regler letter ikke inte- 
grationen 홢 de hjælper til med at grave kløften dy- 
bere. 

-  En undersøgelse af familiesammenføringsreglerne. 
Det bør undersøges, hvordan de danske regler er i 
forhold til andre landes regler. De samfundsøko- 
nomiske konsekvenser af de danske familiesam- 
menføringsregler bør endvidere undersøges, og det 
bør undersøges, hvordan en selvfinansieringsmo- 

del kan udarbejdes, og hvilke konsekvenser den vil 
få. 

-  En undersøgelse af, hvordan de danske regler på 
udlændingeområdet forholder sig til tilsvarende 
regler i de øvrige EU-lande, og hvordan de forhol- 
der sig til det øvrige internationale samfund og de 
internationale konventioner. 

Konsekvenser for det danske samfund under forskelli- 
ge scenarier 

Det foreslås, at udlændingeudvalget skal undersø- 
ge de fremtidige konsekvenser af udlændingepolitik- 
ken for det danske samfund. Tidsperioden kan f.eks. 
sættes til 30 år. Det kan f.eks. gøres under følgende 
scenarier: 
-  Under forudsætning af, at der ikke længere eksiste- 

rer et flygtningeproblem i verden, således at der de 
næste 30 år ikke kommer flere flygtninge til Dan- 
mark. Dermed vil scenariet udelukkende dreje sig 
om, hvordan situationen ser ud med det antal flygt- 
ninge og indvandrere, der er her i landet p.t. 

-  Under forudsætning af, at stigningstakten i antallet 
af flygtninge, der får asyl her i landet (plus familie- 
sammenføringer), hvert år de næste 30 år vil være 
den samme som gennemsnittet for de sidste 10 år. 

-  Under forudsætning af, at stigningstakten i antallet 
af flygtninge, der får asyl her i landet (plus familie- 
sammenføringer), hvert år de næste 30 år vil være 
den dobbelte af gennemsnittet for de sidste 10 år. 
For hvert af de tre scenarier kan man endvidere un- 

deropdele behandlingen, så hvert secnarium inde- 
holder dels en situation, hvor det forudsættes, at der 
ikke forekommer ændringer på flygtninge- og ind- 
vandrerområdet, og dels en situation, hvor de oven- 
stående ændringer er indeholdt. 

Ved at vælge flere scenarier opnår man at tage høj- 
de for den usikkerhed, der altid er forbundet med 
.fremtiden. Denne metode er kendt fra statistikkens 
verden, og finansministeren har også brugt den i for- 
bindelse med budgetredegørelsen for 1996. 

Forslagsstilleme er selvfølgelig åbne over for an- 
dre forudsætninger end dem, der er foreslået her, 
men mener, den foreslåede form er et godt udgangs- 
punkt. 

De områder, som udlændingeudvalget efter for- 
slagsstillernes opfattelse skal undersøge, er: 
-  Hvordan vil den demografiske udvikling blive? 

Her tænkes på en befolkningsfremskrivning under 
de forskellige scenarier. Udvalget bør undersøge, 
hvordan den fremtidige sammensætning af befolk- 
ningen kan forventes at blive under de forskellige 
scenarier. Herunder kan der også indhentes oplys- 
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ninger fra andre lande om, hvordan indvandrere 
typisk fordeler sig i forhold til land- og byområder, 
og hvordan den danske situation vil se ud, hvis 
udenlandske erfaringer overføres på danske for- 
hold. 

-  Hvordan vil boligsituationen udvikle sig? Her tæn- 
kes specielt på den begyndende ghetto dannelse. 
Under hvert scenarium ønskes belyst, hvor stort et 
omfang ghettoer vil få i fremtiden, og en redegørel- 
se for de problemer, der opstår i kølvandet på ghet- 
toer. Her kan indhentes oplysninger og erfaringer 
andre steder fra, f.eks. London, der jo i høj grad er 
præget af ghettodannelser. 

-  Hvordan vil situationen på arbejdsmarkedet ud- 
vikle sig? Allerede i dag er der store problemer 
med arbejdsløshed inden for flygtninge- og ind- 
vandrergruppeme, i nogle tilfælde omkring 40-50 
pet. Udvalget bør undersøge, hvad der ligger til 
grund for den store arbejdsløshed. Udvalget bør 
endvidere undersøge, om det er hensigtsmæssigt 
for flygtninge og det danske arbejdsmarked at føre 
en integrationspolitik, der satser på, at flygtninge 
nærmest pr. automatik gøres til indvandrere, og 
om der er nogen begrundet formodning om, at 
flygtninges kvalifikationer fuldt ud kan benyttes på 
det danske arbejdsmarked, og om en massiv ud- 
dannelse gør flygtninge kvalificerede til at deltage i 
arbejdsmarkedet på lige fod med danskere. Udval- 
get skal endvidere tage stilling til omkostninger 
ved at kvalificere alle flygtninge til at være indvan- 
drere, der kan indgå i arbejdsstyrken på lige fod 
med danske statsborgere. Udvalget kan også tage 
stilling til, om det danske arbejdsmarked kan bære 
den indvandring, der følger af de forskellige scena- 
rier. 

-  Hvordan vil statens og kommunemes økonomi ud- 
vikle sig? Under de forskellige scenarier kan ud- 
valget undersøge, hvor store omkostninger dels 
staten og dels kommuneme pålægges, hvis flygt- 
ninge- og indvandrerpolitikken fortsætter under 
nuværende regler, og hvordan den udvikles under 
en ændring af flygtninge- og indvandrerpolitikken. 

-  Hvordan vil plejehjemssituationen udvikle sig? På 
plejehjemsområdet er der allerede nu begyndende 
problemer med, at de indvandrere, der kom hertil i 
1960'eme, nu efterspørger en specialservice. Ældre 

indvandrere kommer fra en anden kultur, hvor der 
er tradition for, at børn tager sig af de ældre. I Dan- 
mark sender vi vores ældre på plejehjem, og derfor 
vil mange ældre indvandrere også søge om en ple- 
jehjemsplads. Kommunerne står med de proble- 
mer, at mange ældre indvandrere ikke taler dansk, 
mange eftespørger en anderledes kost, mange har 
aversion mod at blive plejet af en person af det 
modsatte køn, der skal oprettes bederum osv. Ud- 
valget bør undersøge, hvad omkostningerne bliver 
ved at yde specialservice til ældre indvandrere på 
plejehjem under de forskellige scenarier. Udvalget 
bør endvidere undersøge mulighederne for selvfi- 
nansiering af specialservice. Antallet af ældre ind- 
vandrere vil i fremtiden selvfølgelig stige voldsomt, 
hvorfor det er vigtigt for udvalget også at behandle 
dette spørgsmål. 

-  Hvordan vil situationen på uddannelsesområdet 
udvikle sig? Med en massiv indvandring via flygt- 
ningelovgivningen vil der blive stillet enorme krav 
til uddannelsessektoren, da nutidens danske sam- 
fund kræver høje kvalifikationer, som flertallet af 
flygtninge ikke må formodes at besidde. Udvalget 
bør undersøge, om det danske uddannelsessystem 
kan bære dette, og hvilke omkostninger det vil kræ- 
ve. Endvidere skal udvalget tage stilling til, hvor- 
dan situationen må formodes at udvikle sig for fol- 
keskolerne, for gymnasieme, for de mellemlange 
uddannelser og for videregående uddannelser un- 
der de forskellige scenarier. Endvidere skal udval- 
get undersøge de problemer, som de forskellige ud- 
dannelsesinstitutioner kommer ud for, og frem- 
komme med løsningsforslag, herunder beregnin- 
ger af de økonomiske konsekvenser. 
Forslagsstillerne er selvfølgelig åbne over for alter- 

native forslag eller supplerende spørgsmål, der øn- 
skes behandlet. 

Forslagsstilleme er fuldt ud klar over, at indevæ- 
rende forslag indebærer store opgaver for udlændin- 
geudvalget og er derfor både åbne over for en diskus- 
sion af problemafgrænsninger og for, at udvalget kan 
komme med delrapporter, når et af områdeme er be- 
handlet, samt en diskussion af deadlines for eventu- 
elle delrapporter; dog bør den første delrapport ligge 
klar ved udgangen af 1997. 

175 Fremsatte lovforslag (undt. finans- og tillægsbev.lovforslag) 
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Skr i f t l ig  f r e m s æ t t e l s e  

Tom Behnke (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om udvidelse 

a f  udlændingeudvalgets kommisorium og sam- 
mensætning med henblik på kulegravning a f  ud- 
lændingepolitikken. 

(Beslutningsforslag nr. B 50). 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager forslaget, og anbefaler det til Tingets 
velvillige behandling. 


